

XV. Symposium der baltischen literarischen Kultur

Johann Fischer (1636–1705): Sein Wirken und Werk in Livland zwischen Frankfurter und halleschem Pietismus

Interdisziplinäre Konferenz in Tartu (Estland), 28.-29. Januar 2027

Johann Fischer stellt eine der „markantesten Figuren der baltischen Kultur- und Geistesgeschichte“ (Georg von Rauch) dar, der als herausragender Theologe und Kirchenmann gleichermaßen Teil der deutschen, schwedischen sowie der lettischen und estnischen Kirchenhistorie ist (Johannes Wallmann). Johann Fischer prägte fast dreißig Jahre lang als Generalsuperintendent von Livland und ab 1690 als Prokanzler der Universität Dorpat (Tartu) maßgeblich das geistige Leben im Baltikum. Sehr früh stand er im engen Austausch mit führenden Vertretern des Pietismus wie Philipp Jakob Spener, Johann Jakob Schütz und August Hermann Francke. Fischers eigenes theologisches Werk zeugt von hoher Gelehrsamkeit, einer guten Kenntnis verschiedenster christlicher Strömungen sowie polemischer Streitkraft für den lutherischen Glauben.

Als geschickter Administrator unter schwedischer Herrschaft stand Fischer vor der Herausforderung, die Interessen der Krone mit den Belangen Livlands und Estlands sowie seinen eigenen kirchenpolitischen Zielen in Einklang zu bringen. Während seine Verdienste um das Schulwesen und die Bibelübersetzungen in die Landessprachen in der baltischen Kulturgeschichte wohlbekannt sind, bleiben viele Aspekte seines Wirkens unerforscht. Dazu gehören seine Einbindung in die frühen pietistischen Netzwerke der zweiten Hälfte des 17. Jahrhunderts, seine Tätigkeit als Autor und Herausgeber von Erbauungsliteratur sowie die von ihm protegierte Druckerei von Johann Georg Wilcken in Riga.

Nach seinem Abschied aus Livland 1699 wirkte Fischer im Dienst des halleschen Pietismus weiter und übernahm 1701 das Amt des Generalsuperintendenten im Herzogtum Magdeburg.

Die bisherige Forschung - ob auf deutschem, schwedischem, finnischem, estnischem oder lettischem Boden - hat Fischers Wirken nur in Teilaspekten behandelt. Die geplante Konferenz möchte erstmals die verschiedenen Forschungstraditionen zusammenführen und lädt zur Diskussion über folgende Themenbereiche ein:

- **Biographie und Werdegang.** Vom Sulzbacher Kirchenamt bis zum späten Wirken in Magdeburg und im Auftrag Halles.
- **Netzwerke.** Frühe pietistische und christlich-esoterische Verbindungen und deren Ausstrahlung ins Baltikum.
- **Publizistik und Buchwesen.** Die Verlegertätigkeit Fischers und die Druckerei Wilcken in Riga als kirchen- und kulturpolitisches Instrument. Bibeln, Übersetzungen und Erbauungsliteratur.
- **Bildung und Universität.** Fischer als Prokanzler der Universität Dorpat und sein Einfluss auf Schulgründungen.
- **Theologisches Profil.** Fischers schriftstellerische Tätigkeit.
- **Kirchenpolitik.** Handlungsspielräume und Konflikte im schwedischen Liv- und Estland.
- **Rezeptionsgeschichte.** Die Wahrnehmung Fischers in Geschichtsschreibung, Literatur und theologischen Debatten bis heute.

Die interdisziplinäre Konferenz wird von der Universität Tartu in Zusammenarbeit mit der Lettischen Nationalbibliothek organisiert; die Franckeschen Stiftungen zu Halle sind als assoziierter Partner beteiligt. Eröffnet wird die Konferenz mit einem Grußwort der Direktorin der Franckeschen Stiftungen, Dr. Marianne Schröter.

Wir erwarten Ihre Vorschläge für Vorträge in deutscher oder in englischer Sprache bis zum 1. September an tiina-erika.friedenthal@ut.ee, cc Beata.Paskevica@lnb.lv

Organisation:

Dr. Tiina-Erika Friedenthal (Theologie), Forscherin für deutschbaltische Literatur, Universität Tartu, Institut für Kulturwissenschaften

Dr. Meelis Friedenthal (Theologie), Assoziierter Professor für Ideengeschichte, Universität Tartu, Institut für Philosophie und Semiotik
meelis.friedenthal@ut.ee

Dr. Beata Paškevica, Senior Researcher des Forschungs- und Interpretationszentrums der Nationalbibliothek Lettlands.

Ein Zuschuss zu den Reise- und Übernachtungskosten ist begrenzt möglich.

XV Symposium of Baltic Literary Culture

Johann Fischer (1636–1705): His Life and Work in Livonia between Frankfurt and Halle Pietism

Interdisciplinary Conference in Tartu (Estonia), January 28–29, 2027

Johann Fischer represents one of the “most striking figures in Baltic cultural and intellectual history” (Georg von Rauch), who, as an outstanding theologian and churchman, is equally a part of German, Swedish, as well as Latvian and Estonian church history (Johannes Wallmann). For nearly thirty years, as the General Superintendent of Livonia and, from 1690, as the Pro-chancellor of the University of Dorpat (Tartu), Johann Fischer significantly shaped intellectual life in the Baltic region. From an early stage, he was in close exchange with leading representatives of Pietism, such as Philipp Jakob Spener, Johann Jakob Schütz, and August Hermann Francke. Fischer’s own theological work bears witness to high scholarship, an excellent knowledge of various Christian currents, and a polemical vigor in defense of the Lutheran faith.

As a skilled administrator under Swedish rule, Fischer faced the challenge of reconciling the interests of the Crown with the concerns of Livonia and Estonia, as well as his own ecclesiastical-political goals. While his contributions to the school system and Bible translations into local languages are well-known in Baltic cultural history, many aspects of his work remain under-researched. These include his involvement in the early Pietist networks of the second half of the 17th century, his activities as an author and editor of devotional literature, and the printing house of Johann Georg Wilcken in Riga, which he patronized.

After his departure from Livonia in 1699, Fischer continued his work in the service of Halle Pietism and, in 1701, assumed the office of General Superintendent in the Duchy of Magdeburg.

Existing research - whether in German, Swedish, Finnish, Estonian, or Latvian scholarship - has only addressed partial aspects of Fischer's work. This planned conference aims to bring together different research traditions for the first time and invites discussion on the following thematic areas:

- **Biography and Career.** From the church office in Sulzbach to his late work in Magdeburg and on behalf of Halle.
- **Networks.** Early Pietist and Christian-esoteric connections and their influence in the Baltic region.
- **Publishing and the Book Trade.** Fischer's publishing activities and the Wilcken printing house in Riga as an ecclesiastical and cultural-political instrument. Bibles, translations, and devotional literature.
- **Education and the University.** Fischer as Pro-chancellor of the University of Dorpat and his influence on the founding of schools.
- **Theological Profile.** Fischer's literary activities.
- **Church Politics.** Scope of action and conflicts in Swedish Livonia and Estonia.
- **Reception History.** The perception of Fischer in historiography, literature, and theological debates to the present day.

The interdisciplinary conference is organized by the **University of Tartu** in cooperation with the **National Library of Latvia**; the **Franckesche Stiftungen in Halle** are participating as an associated partner. The conference will be opened with a welcome address by the Director of the Franckesche Stiftungen, **Dr. Marianne Schröter**.

We look forward to receiving your proposals for presentations in German or English by **September 1** at tiina-erika.friedenthal@ut.ee, cc Beata.Paskevica@lnb.lv

Organization:

Dr. Tiina-Erika Friedenthal (Theology), Researcher of Baltic German Literature, University of Tartu, Institute of Cultural Research

Dr. Meelis Friedenthal (Theology), Associate Professor of Intellectual History, University of Tartu, Institute of Philosophy and Semiotics (meelis.friedenthal@ut.ee)

Dr. Beata Paškevica, Senior Researcher at the Research and Interpretation Center of the National Library of Latvia.

Limited grants for travel and accommodation expenses may be available.